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طنزپرداز و پژوهشگر طنز 

یادداشــت

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از اکسپوی 
۲۰۲۰ دوبی بازدید کرد و در جریان روند 
کاری این نمایشگاه قرار گرفت. محمدمهدی 
اسماعیلی همچنین از پاویون کشور های 
ژاپن، هند و روسیه در این رویداد مهم جهانی 
بازدید کرد. غلامرضا منتظری نایب رئیس 
کمیسیون فرهنگی و سیدمجتبی محفوظی 
رئیس فراکسیون فرهنگ عمومی مجلس 
شورای اسلامی ایران، سیدمحمود اسلامی 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، رئیس موسسه 
نمایشگاه های بین المللی وزارت صمت و 
مهدی افضلی مدیرعامل بنیاد رودکی وزیر 
ارشاد را همراهی کردند. نمایشگاه اکسپو 
۲۰۲۰ دوبی یکی از مهم ترین رویداد های 
جهانی محسوب می شود که به دلیل کرونا با 

یکسال تاخیر آغاز شد.

 وزیر ارشاد 
در اکسپوی ۲۰۲۰ 

در اتفاقی جالب یکی از حاضـــران در 
سالن برنامه، پیشنهاد داد برنامه سه شنبه 
شب به اختلاس گران تقدیم شود. طبق 
روال هر شب برنامه خندوانه رامبد جوان 
از حاضران در سالن خواست که پیشنهاد 
بدهند برنامه به یکی از مشاغل زحمت کش 
تقدیم شود. در میان پیشنهادهای مختلفی 
مانند کابینت سازها، زنان خانه دار و... یکی از 
حاضران پیشنهاد داد برنامه به اختلاس گران 
تقدیم شود. رامبد جوان هم با استقبال از این 
پیشنهاد گفت: اتفاقا خوب است. شاید دست 

از این کارهای زشت شان برداشتند. 

خندوانه به اختلاس گران 
تقدیم شد!

کوتــــاه
»قهرمان« نامزد جایزه »بفتا« شد

آرمان ملی: فیلم »قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی به 
فهرست بلند نامزدهای جایزه بهترین فیلم خارجی زبان بفتا راه 
پیدا کرد. فیلم »قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی در کنار 
فیلم هایی چون »ماشین مرا بران«، »کوپه شماره ۶«، »مادران 
موازی«، »تیتانیوم«، »گریز« و »بدترین فرد در جهان« برای 
جایزه بهترین فیلم خارجی زبان نامزد دریافت جایزه بفتا شده 
است. رقیب اصلی فرهادی در این رقابت »ماشین مرا بران« از 
سینمای ژاپن است که چند روز پیش جایزه گلدن گلوب را 

دریافت کرد. 

جدایی بازیگر »بازی تاج و تخت«
آرمان ملی: جیسون موموآ بازیگر سریال »بازی تاج و تخت« 
پس از ۵ سال زندگی مشترک از همسر بازیگرش، لیسا بونت 
جدا شد. جیسون موموآی ۴۲ ساله بیش از همه برای بازی در 
سریال »بازی تاج و تخت« مشهور است. او که اهل هاوایی است، 
بازی در چند فیلم ابرقهرمانی و البته فیلم جدید »تل ماسه« را 
نیز در کارنامه دارد. لیسا بونت نیز با بازی در سریال »شوی بیل 
کازبی« به شهرت رسید و پس از آن در چند فیلم سینمایی از 
جمله »دشمن ملت« جلوی دوربین رفت. بونت پیش از موموآ 

با لنی کراویتز خواننده راک ازدواج کرده بود. 

»فراهانی« در مستند »سردارسلیمانی«
رادیوتئاتر »بودن«، مستند نمایشی با موضوع سردار شهید 
سپهبد حاج قاسم سلیمانی، شنبه ۲۵ دی ماه، ساعت ۱۹ در 
تالار حافظ اجرا می شود. این نمایش به نویسندگی امین رهبر 
و احسان فکا به صحنه می رود. بهزاد فراهانی، مهرداد عشقیان، 
محسن بهرامی، علی میلانی، شمسی صادقی و قربان نجفی در 
این اجرا ایفای نقش می کنند. همچنین بهزاد عبدی )آهنگساز(، 
امین رهبر )تهیه کننده(، مجید آئینه )صدابردار(، نرگس 

موسی پور )افکتور(، رها جهانشاهی )مجری طرح( و...

خواننده قدیمی 
در بیمارستان بستری شد

آرمان ملی: فرزند اسفندیار قره باغی خواننده پیشکسوت 
موسیقی کشورمان از بستری شدن این هنرمند در یکی از 
بیمارستان های شهر تبریز خبر داد. یاشار قره باغی، گفت: 
متاسفانه طی روزهای گذشته پدرم به دلیل عارضه جسمانی 
که برایش پیش آمده، در بیمارستان بستری شده و هم اکنون 
در بخش سی سی یو بستری است. متاسفانه فعلا شرایط خوبی 
را نمی توان برای پدر توصیف کرد تا ببینیم شرایط به چه شکلی 
خواهد شد. به هرحال طی روزهای اخیر بحث جراحی هم به میان 
آمده اما چون شرایط سنی پدر ریسک عمل جراحی را بالا می برد 

بنابراین منتظر جواب  ام آر ای هستیم تا ببینیم چه می شود. 

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
شمار ه     1۲۰8

شنبه 
1400 . 10 . 25
12  جمادی الثانی 15/1443 ژانویه2022

a r m a n m e l i . i r

آرمان ملی: رضا عطاران اخیـــرا قطعه ای 
از سریال »ساعت خوش تلویزیون« را در صفحه 
اینستاگرامی خود پست کرده است، شاید پــیام 
این کار این باشد که خودش هم دلش می خواهد 
بازهم مردم او را از قاب تلویزیون تماشا کنند و 
همچون گذشته، »ساعات خوشی« را با آثار او 
سپری کنند. گویا بازگشت رضا عطاران دیگر از 
رایزنی و گمانه زنی به دلتنگی رسیده است؛ وقتی 
تیکه ای از طنزِ جذاب »ساعت خوش« را برش 
می زند و در صفحه مجازی اش بارگذاری می کند، 
به نظر نمی رسد فقط یک خاطره بازی ساده باشد. 
عطاران بعداز تلویزیون دیگر سریال نساخته است. 
این پستِ مجازی شاید این خبر را جدی تر کند 
در روزهایی که بسیاری از هنرمندان مصاحبه 
می کنند و در لا به لای مطالبات شان برای بازگشت 
برنامه سازان، کارگردانان، تهیه کنندگان و بازیگران 
محبوب و کاربلد و توانمند به تلویزیون، همیشه نامِ 
»رضا عطاران« را می آورند و شاید او هم مثلِ خیلی 
از دوستانش، دلش برای تلویزیون و سریال سازی 

در این مدیوم تنگ شده است.
 پیامی به مدیران رسانه 

به نظر می رسد بازگرداندن چهره های محبوب و 
کاربلد، شدنی باشد اگر مدیران رسانه ملیّ پایِ درد 
و دل ها و گلایه هایشان بنشینند و به نوعی از آنها 
دلجویی کنند. وگرنه رضا عطاران و هنرمندانی 
همچون او همیشه در صحبت هایشان اشاره 
کرده اند برای مردم کار می کنند و به مخاطب شان 
احترام می گذارند. هر بار در میانِ مطالبات مردم 
از صداوسیما با این نکته مواجه شدیم که چرا رضا 
عطاران نیست؟ از طرفی هیچ وقت جوابِ صریحی 
نشنیدیم جز اینکه برخی از دوستانش گفتند او 
دلخور است او فرار کرده و... مرجانه گلچین گفت: 
»یکسری دلخوری ها پیش آمده بود که می گفتند 
این سریال )بزنگاه(، کار من نیست. من قصه ام یک 
چیز دیگر است و آن شکلی که الان کار خروجی 
پیدا کرده کار من نیست. درواقع با یک دلخوری 
به سمت سینما رفتند.« بیژن بنفشه خواه هم 
گفته است: »رضا عطاران را فراری دادند« به 
خاطر اینکه اذیت شد و به قولی در جایی هـــم 
گفتـــم سال به سال وضعیت کمدی در تلویزیون 
بدتر می شود. تلویزیون چندان کمدی نمی سازد، 
برخی از کمدی سازان مثل رضا عطاران را فراری 

دادند. یا ما را درگیر سانسورهای بدون قاعده 
کردند و... این اتفاقات همه دست به دست هم 
می دهند و ما را اذیت می کند. نمی دانم چه اتفاقی 
افتاد که رضا عطاران یا برخی دیگر رفتند، اما 
دلگیر و ناراحتند، وگرنه اگر شرایط درست باشد 
خود رضا عطاران هم حاضر است دوباره سریال 
برای تلویزیون بسازد. من فکر می کنم همان 
مشکلات مالی و برخی اتفاقات در تلویزیون باعث 
شده تا امثالِ رضا عطاران انگیزه نداشته باشند که 

سریال تلویزیونی بسازند.
 مردی شاد با دلی شکسته 

اخیرا هم برزو نیک نژاد با عبارت  »دلِ رضا 
عطاران را شکستند« به این موضوع پرداخت.  اگر 
به استقبال مردم از سریال های رضا عطاران توجه 
کنیم می بینیم او چقدر محبوب است. وقتی سریالِ 
»متهم گریخت« یا »خانه به دوش« در جدول 
رمضانی و »ترش وشیرین« در کنداکتور عید 
نوروز تلویزیون با سریال های جدید رقابت می کند 
و پیروز می شود، نشان می دهد مردم آن شکلِ 
سریال سازی و کارگردانی و بازیگری رضا عطاران را 
دوست دارند. در تمام این سال ها، تلاش های زیادی 
برای پایان دادن به دوری رضا عطاران از تلویزیون به 
انجام رسیده و بسیاری در خود شبکه های تلویزیون 
هم درباره لزوم بازگشت این چهره محبوب سخن 
گفته اند. یکی از کسانی که بیشترین تلاش ها را 
برای بازگشت رضا عطاران انجام داد، مهران مهام 
بود.  بسیاری دیگر از دوستان و همکاران عطاران 

و البته حتی برخی از مدیران تلویزیون هم در این 
مدت نسبت به تبعات و آسیب های این دوری 
طولانی هشدار داده اند. اما این تلاش ها هیچ کدام 
در این سال ها به نتیجه نرسیده اند و بازگشت 
عطاران به تلویزیون ممکن نشده است. احتمالا 
غیبتِ طولانی عطاران دلایل متعددی می تواند 
داشته باشد که از جمله مهم ترین آن می تواند 
همین دلخوری شدید رضا عطاران باشد. چرا که 
عطاران هنوز با وجود این همه کار موفق سینمایی 
و محبوبیتِ روزافزون او با کارهای سینمایی و 
نقش های متفاوت و حتی تلخ و منفی اش، بارها 
درباره سریال های تلویزیونی اش صحبت می کند 
و آنها را دوست دارد. یکی از مصادیقِ آن همین 
برشِ فیلم منتشر شده از »ساعت خوش« است 
که در صفحه اینستاگرامی اش منتشر کرده و یا 
صحبتِ او درباره سریالِ »بزنگاه« است که بارها 
گفته با نهایت انگیزه هایش این سریال را ساخته و 
حواشی و تعبیر و تفسیرهای عجیب و به تعبیر او 
ممیزی و سانسور این سریال او را بسیار آزرده است.  
تا جایی که بارها گفته که آن زمان چنان دلخور بوده 
که ترجیح می داده بیکار بماند، اما دیگر با تلویزیون 
همکاری نکند. اما از نظر کارشناسان، طولانی شدن 
دوری رضا عطاران از تلویزیون دلایل دیگری نیز 
دارد. از جمله ترس های شخصی خود رضا عطاران. 
به هرحال عطاران قطعا برای بازگشت تردیدهایی 
خواهد داشت که آیا آثار جدیدش آن موفقیت های 

سابق را تکرار خواهند کرد؟ 

پیام پست جدید اینستاگرامی برای مدیران تلویزیون

رضا عطاران، دلتنگ قاب تلويزيون؟
  پالس مثبت به تلویزیون با »ساعت خوش«

ایرج پزشک زاد، مردی که برای 
ما شادی آفرید 

می توانیم با تاســـف از درگذشت »ایـــرج 
پزشک زاد« به یاد بیاوریم که رمان »دایی جان.

ناپلئون« او با طنز شیرین، هوشمندانه و کنایی اش 
کمتر  ماست.  ادبیات  تاریخ  طنز  یکه  رمان 
نویسنده ای این شانس را یافته که نوشته هایش 
به صورت تکیه کلام مردم کوچه و بازار دربیاید 
و وارد زبان و فرهنگ سیاسی و اجتماعی مردم 
ما شود. پزشکزاد متولد ۱۳۰۶ و از نویسندگان 
دوران گذار ایران از سنت به مدرنیته بود. در 
خانواده ای اشرافی بزرگ  شده و در فضای زندگی 
مدرن تحصیل کرده بود. جاری ساختن لحن های 
متفاوت برای آدم های اثر »دایی جان ناپلئون« 
به تناسب کاراکتر، شخصیت و جنسیت آنها به 
طنزِ عبارتی آن عمق می بخشد. طنزی شیرین، 
هوشمندانه، چندلایه که بی ادعا جاری می شود 
و شکل می گیرد و رمانی خوش خوان و مفرح 
می سازد.  ما در شخصیت های دایی جان ناپلئون 
خودمان را  دیدیم. شخصیت هایی که دقیق و 
هنرمندانه پرداخته  شده اند تا هر یک نماینده یک 
تیپ اجتماعی و شخصیتی باشند و ذهن ایرانی در 
پس هاله طنز قوی و ماندگار اثر، شخصیت هایی 
باورپذیر و زنده را ببیند که با آنها آشناست. از 
دیگر آثارش: »آسمون ریسمون« که او در مجله 
فردوسی که در حقیقت نقد ادبی در قالب طنز بود 
و سبک آفرینی به شمار می رفت و پیروان بسیاری 
پیدا کرد. از »ماشاءا...خان در دربار هارون الرشید« 
که ساختاری نمایشی داشت و بعدها منبع الهام 
آفرینش آثاری مثل سریال »قهوه تلخ« شد و 
پزشک زاد در آن هنر طنز خود را در بازی با واژه ها 
و واژه سازی و آمیختن واژه های فارسی و عربی و 
ایجاد طنز موقعیت به نمایش گذاشت. پزشک زاد 
قلمی روان داشت. انعکاس این آشنایی را می توان 
در کتاب های پژوهشی او ازجمله »حافظ ناشنیده 
پند« و »طنز فاخر سعدی« دید. این آشنایی او با 
ادبیات فارسی با شناختش از زیروبم زبان مردم 
کوچه و بازار عجین شده بود و پیوند زبان زنده 
و عامیانه مردم کوچه و بازار با زبان ادب فارسی 
آثار طنزش را خواندنی تر و برخوردار از ارزش های 
ادبی کرده بود. ایرج پزشک زاد در ۹۴سالگی در 
لس آنجلس دارفانی را وداع گفت تا با آثار طنزش 
ازجمله »دایی جان ناپلئون« جاودان شود؛ اثری 
که آن را در وطنش نوشت تا بازتاب ویژگی های 
طنزآلود زندگی ما باشد و در هر لحظه حس کنیم 
گویا تفکر دایی جان و... همچنان در ذهن و زندگی 

ما حضور دارد... 

دیدگـــاه
تهدید مسکو علیه آمریکا

معاون وزیرخارجه روسیه همزمان با رویارویی کشورش با غرب 
بر سر اوکراین هشدار داد که احتمال اعزام نظامیان روس به کوبا 
و ونزوئلا در صورت افزایش تنش با آمریکا منتفی نیست. ریابکوف 
تاکید کرد که اعزام نیرو و تجهیزات نظامی به کوبا و ونزوئلا را تایید 
نمی کند؛ اما آن را منتفی نیز نمی داند. گفت وگوهای امنیتی ژنو 
بین روسیه و آمریکا و مذاکرات مسکو با ناتو در بروکسل نتیجه ای 
در راستای کاهش تنش بر سر اوکراین در بر نداشت. این در حالی 
است که نظامیان روسیه در مرز با اوکراین صف آرایی کرده اند و 
آمریکا مسکو را به تدارک حمله به اوکراین متهم کرده است. روسیه 
با رد این اتهام خواستار ارائه تضمین های امنیتی از سوی آمریکا و 
ناتو از جمله عدم پذیرش عضو جدید در سازمان پیمان آتلانتیک 
شمالی شده است. در مقابل آمریکا قاطعانه با این درخواست 
مخالفت کرده است. سرگئی ریابکوف تاکید کرد که واکنش های 
کشورش به اقدامات ایالات متحده بستگی دارد. وی افزود که 
ولادیمیر پوتین، هشدار داده است که مسکو در صورت افزایش 
فشارهای آمریکا و اقدام تحریک آمیز از سوی واشنگتن اتخاذ تدابیر 
نظامی و فنی را منتفی نمی داند. سرگئی ریابکوف همچنین گفت 
که مخالفت آمریکا و متحدانش با درخواست روسیه برای ارائه 
تضمین های امنیتی تردیدهایی را درباره ادامه گفت وگوها پدید 

آورده است.
 
سالیوان: مقامات روس در گفت گوها بودند

مشاور امنیت ملی کاخ سفید گفت که نمایندگان روسیه 
در مذاکرات اخیر بین مسکو، ایالات متحده و ناتو در طول 
این گفت وگوها حرفه ای و منظم بودند. جیک .سالیوان افزود: 
مذاکره کنندگان روس در گفت وگوهای سه جانبه حرفه ای و منظم 
بودند. ما به وضوح در مورد مسائلی اختلاف نظر داشتیم و زمینه هایی 
هم وجود داشت که طرفین گفت وگوها می دیدند که امکان پیشرفت 
وجود دارد. سالیوان همچنین ادامه داد: آمریکا و شرکای اروپایی اش 
در این باره توافق دارند که یک رویکرد دیپلماتیک در قبال روسیه و 

بر اساس اوضاع اوکراین امکان پذیر است. 

تعلیق فعالیت هیات رئیسه پارلمان عراق 
رهبر جریان صدر عراق در سخنانی نسبت به تعلیق موقت 
فعالیت هیات رئیسه منتخب پارلمان تا زمان رسیدگی به شکایت 
ارائه شده درباره عدم مشروعیت جلسه نخست پارلمان واکنش 
نشان داد. مقتدی صدر در توئیتر نوشت: اگر تصمیم دادگاه عالی 
فدرال بدون اعمال فشار از سوی طرف های مختلف بوده باشد، این 
نخستین گام  برای تشکیل اپوزیسیون در پارلمان و عدم توسل 
به خشونت در مقابل تشکیل دولت اکثریت ملی است. وی ابراز 
امیدواری کرد که این اپوزیسیون برای خدمت به منافع عمومی 
فعالیت کند و زمانبندی مندرج در قانون اساسی و همچنین نیاز 
ملت عراق و تمایل آنها به تسریع در روند تشکیل دولت را مدنظر 
قرار دهد تا این دولت به وظایف امنیتی، اقتصادی، خدمت رسانی و 
مجازات فاسدان عمل کند نه اینکه مانع از تشکیل دولت در راستای 

به دست آوردن غنیمت های سیاسی شوند. 

دیدار هیأت ایرانی با هیأت اروپایی
ادامه از صفحه2 / 

 بازی جدید آمریکا
در حالی که طی هفته گذشته همه طرف های حاضر در مذاکرات 
وین از پیشرفت نسبی مذاکرات خبر داده اند بازی جدید آمریکا برای 
امتیازگیری با استفاده از فشارهای سیاسی و رسانه ای با درخواست 
۱۱۰ نماینده مجلس این کشور از بایدن برای خروج از مذاکرات آغاز 
شده است. چنانکه ۱۱۰ نماینده مجلس ایالات متحده امریکا با امضای 
نامه ای از جو بایدن رئیس جمهور این کشور خواسته اند که به دلیل آنچه 
آنان بی نتیجه بودن گفت وگوها در وین خوانده اند، میز مذاکرات را ترک 
کند. این نامه از سوی مایکل مک کال عضو ارشد امور خارجی مجلس 
نمایندگان آمریکا تهیه و به امضای ۱۰۹ نماینده دیگر رسیده است. 
تهیه و انتشار این نامه در شرایطی که طی هفته گذشته همه طرف های 
حاضر در مذاکرات وین از پیشرفت نسبی مذاکرات خبر داده اند از بازی 
جدید آمریکا برای امتیازگیری با استفاده از فشارهای سیاسی و رسانه ای 
خبر می دهد. دولت های غربی به ویژه آمریکا از ابتدای آغاز دور جدید 
مذاکرات با تاکید بر کلید واژه »محدودیت زمان« تلاش کرده اند تا با 
وارد کردن فشار روانی به تیم مذاکره کننده ایران ضمن فرار از پذیرش 
مسئولیت ها و تعهداتشان، اراده سیاسی خود را به ایران تحمیل کنند. 
این روش نخ نما در ایام مذاکرات منتهی به امضای موافقتنامه برجام نیز 
از سوی آمریکا مورد استفاده قرار گرفت. اگرچه ضلع غربی میز مذاکرات 
در وین به رهبری آمریکا تلاش می کند که با عبور از ابتکارات ارائه شده از 
سوی ایران برای ارائه تضامین و ایجاد سازوکارهای قابل اجرا برای راستی 
آزمایی لغو تحریم ها از زیر بار پذیرش تعهدات حداقلی نیز شانه خالی 
کند اما ایران تحت هیچ شرایطی از مواضع قانونی و منطقی خود عدول 
نخواهد کرد. نکته اینجا است که با فرض پذیرش واقعی بودن فشار 
مجلس نمایندگان آمریکا به رئیس جمهور این کشور، مواردی از این 
دست هیچگونه ارتباطی به سایر طرف های مذاکرات نداشته و مشکل 

داخلی آمریکا محسوب می شود. 
 لغو تحریم ها هدف احیای برجام 

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین نسبت به 
فعال تر شدن برخی از مخالفان برجام همراه با پیشروی مذاکرات وین 
هشدار داد. میخائیل اولیانوف، روز جمعه در توییتی نوشت: با پیشرفت 
در مذاکرات وین، مخالفان برجام در فضای عمومی فعال تر شده و بیشتر 
فتنه آمیزی می کنند. این ناراحت کننده و تاسف آور است. اکثریت 
کشورها از جمله گروه ۵ هدف احیای توافق هسته ای و برداشته شدن 
تحریم ها را دنبال می کنند. وی در پاسخ به کاربری که درباره تفاوت میان 
»برداشتن تحریم ها« و »لغو تحریم ها« می پرسید گفت: این دو اصلاح 
مترادف هستند. در مذاکرات وین ما اغلب از لفظ »برداشتن تحریم ها« 

استفاده می کنیم. این قاعده در سازمان ملل نیز به همین شکل است. 
 فقط چند هفته وقت هست 

وزیر خارجه آمریکا اظهار داشت: در هفته ها و نه ماه های آینده 
مشخص خواهد شد که آیا می توان به صورت متقابل به توافق هسته ای 
ایران و قدرت ها، برجام، بازگشت یا نه. آنتونی بلینکن در مصاحبه ای 
با رادیو ملی آمریکا گفت: هنوز معتقد است که می توان در هفته های 
پیش رو به برجام بازگشت و این بهترین اتفاق برای امنیت این کشور و 
متحدان و شرکایش در منطقه خواهد بود. وی افزود: به نظر من چند 
هفته وقت داریم تا ببینیم می توانیم به اجرای متقابل تعهدات بازگردیم. 
وقت خیلی خیلی تنگ است، چون ایران به نقطه ای که بتواند در زمان 
خیلی خیلی کوتاه مواد اتمی کافی برای یک بمب هسته ای تولید کند 
نزدیک و نزدیکتر می شود. وزیر خارجه آمریکا تاکید کرد اگر در چند 
هفته آتی مذاکرات به نتیجه نرسد آمریکا به شیوه ای دیگر وارد عمل 

خواهد شد.

واکنش آمریکا به حملات راکتی به منطقه سبز بغداد!

تجاوز به حاکمیت عراق محکوم است

جهــــان 
خبـــر

روز پنجشنبه صدای سه انفجار در منطقه سبز بغداد شنیده 
شد. برخی منابع خبری می گویند که این انفجارها براثر حملات 
راکتی به منطقه سبز بغداد رخ داده است. منابع عراقی خبر دادند 
که در داخل منطقه سبز وضعیت هشدار اعلام شده و درهای 
سفارت آمریکا بسته شده است. بخش رسانه امنیتی عراق از 
مجروح شدن یک زن و یک کودک در جریان این حمله خبر داد. 
این رسانه گزارش داد که یکی از این راکت ها به داخل مدرسه 
ایلاف در منطقه مذکور اصابت کرده است. رسانه امنیتی عراق 
همچنین اعلام کرد که نیروهای امنیتی عراق درحال بررسی این 

حمله و خسارات ناشی از آن هستند. 
  واکنش مقامات عراق 

مقامات عراق در سخنانی نسبت به حمله راکتی پنجشنبه 
شب به منطقه سبز بغداد و سفارت آمریکا در این منطقه واکنش 
نشان دادند و انجام چنین اقداماتی با توجه به شرایط فعلی این 
کشور را غیر قابل قبول خواندند. دبیرکل عصائب اهل الحق عراق 

با انتشار توئیتی نوشت: هدف قراردادن منطقه سبز در این برهه 
و به همان شگرد قدیمی؛ تلاشی برای برهم زدن معادلات است. 
قیس الخزعلی گفت: گروه های مقاومت تصمیم گرفته اند که 
در زمان فعلی سفارت آمریکا را هدف قرار ندهند. برهم صالح، 
رئیس جمهوری عراق نیز گفت: هدف قراردادن اماکن دیپلماتیک 
و در معرض خطر قراردادن غیرنظامیان؛ یک اقدام تروریستی 
جنایتکارانه است. وی افزود: حمله به اماکن دیپلماتیک به 
منزله هدف قراردادن منافع عراق و وجهه بین المللی آن 
است. برهم صالح همچنین تاکید کرد: هدف از حمله به اماکن 
دیپلماتیک در زمان کنونی، ایجاد اخلال در روند تشکیل دولت 
و اجرای قانون اساسی است. مقتدی صدر، رهبر جریان صدر 
عراق هم به مساله واکنش نشان داد. وی در این باره تاکیدکرد: 
گروهی مدعی مقاومت و هدف قراردادن سفارت آمریکا هستند 
اما این درحالی است که غیرنظامیان و زنان و کودکان را مجروح 
کرده اند. مقتدی صدر گفت: آنها این اقدام را انجام می دهند تا 

خروج آمریکایی ها از کشور را به تاخیر بیندازند و توجیحی برای 
استفاده از سلاح داشته باشند. وی ادامه داد: آنها می خواهند 
سرنوشت ملت به دست آنها باشد و وجود این افراد در گرو حضور 
آمریکایی هاست. رهبر جریان صدر عراق همچنین تاکیدکرد: 
این اقدام همچنین با هدف مانع تراشی در مسیر ما برای اخراج 
آنها )آمریکایی ها( از طریق سازمان ملل و شورای امنیت و به 
شکل قانونی صورت می گیرد. عمار حکیم، رهبر جریان حکمت 
ملی عراق نیز در توئیتی هدف قراردادن منطقه سبزبغداد و 
به خطرانداختن جان غیرنظامیان و اموال آنها را اقدامی غیرقابل 
قبول خواند و آن را محکوم کرد. وی گفت: چنین اقداماتی با 
توجه به اوضاع حساس فعلی عراق می تواند صحنه سیاسی کشور 
را پیچیده تر کند. منابع خبری پنجشنبه شب اعلام کردند که 
منطقه سبز بغداد با سه راکت هدف حمله قرار گرفته است. یک 
منبع امنیتی عراقی در این باره اعلام کرد که دو راکت به محوطه 

سفارت آمریکا در منطقه سبز اصابت کرده است. 
 واکنش آمریکا چه بود؟

سفارت آمریکا در بغداد حمله راکتی به منطقه سبزبغداد و 
محوطه این سفارتخانه را تجاوز به حاکمیت عراق خواند.  در 
همین حال، هیات نمایندگی سازمان ملل در عراق نیز هدف از 
این حملات را تلاشی برای برهم زدن ثبات این کشور توصیف 
کرد. سفارت آمریکا در بغداد در بیانیه ای کوتاه نسبت به حمله 
راکتی به منطقه سبزبغداد و محوطه این سفارتخانه واکنش نشان 
داد. در این بیانیه آمده است: محوطه سفارت آمریکا مورد حمله 
گروه های تروریستی قرار گرفت که درصدد تضعیف امنیت، 
حاکمیت و روابط بین المللی عراق هستند. سفارت آمریکا 
همچنین در این بیانیه تاکیدکرد: ما همیشه گفته ایم که این 
نوع حملات شنیع، علاوه بر حمله به مراکز دیپلماتیک، تجاوز 
به حاکمیت عراق به شمار می رود. هیات نمایندگی سازمان ملل 
در عراق نیز در بیانیه ای در این باره اعلام کرد: موشک هایی که 
سفارت خانه ها را هدف قرار می دهند و باعث تلفات غیرنظامیان 
عراقی می شوند، تلاش های ظالمانه ای برای بی ثبات کردن این 
کشور هستند. در این بیانیه آمده است: صلح و امنیت پیش زمینه 
رسیدگی به اولویت های داخلی فوری و تاکید مجدد بر حاکمیت 

عراق است. 

یک حمله گسترده سایبری به اوکراینی ها هشدار داد که بترسند 
و انتظار بدترین اتفاقات را داشته باشند. این حمله پنجشنبه شب 
وبسایت های دولتی این کشور را هدف قرار داد و صبح دیروز )جمعه( 
برخی از وبسایت ها را غیرقابل دسترس کرد و اوکراین را واداشت 
تا تحقیقاتی را آغاز کند. یکی از سخنگوهای وزارت امورخارجه 
اوکراین گفته که هنوز زود است که بفهمیم چه کسی در این 
حمله دست داشته اما روسیه در گذشته در چنین حملاتی دست 
داشته است. حمله سایبری که وبسایت وزارتخارجه، کابینه وزرا و 
شورای دفاع و امنیت اوکراین را هدف قرار داده درست زمانی رخ 
داد که کی یف و متحدانش نسبت به یک تهاجم احتمالی نظامی 
علیه اوکراین هشدار داده اند. روسیه پیش تر دست داشتن در حمله 
سایبری علیه اوکراین را رد کرده بود. در پیامی که پس از هک شدن 
سایت های دولتی اوکراین به زبان های اوکراینی، روسی و لهستانی 

منتشر شد، آمده است: اوکراینی ها! همه داده های شخصی شما 
در شبکه عمومی آپلود شده است. تمامی داده های کامپیوتری 
شما نابود شده و احیای آنها امکان پذیر نیست. تمامی اطلاعات 
شما اکنون در دسترس همگان است، از این بترسید و بدانید که 
بدترین از اینها منتظر شماست. این به خاطر گذشته، حال و آینده 
شماست. ایالات متحده هشدار داده بود که خطر حمله نظامی 
روسیه زیاد است. روسیه اعلام کرده که گفت وگوها ادامه دارد اما به 
بن بست رسیده چون تلاش می کند غرب را متقاعد کند که اوکراین 
را از پیوستن به ناتو منع کند و به پیشروی های ناتو در اروپا پایان 
دهد؛ خواسته هایی که واشنگتن آنها را ناامیدکننده خوانده است. 
یکی از سخنگوهای وزارتخارجه اوکراین اظهارکرد: هنوز ارزیابی 
درباره این حمله سایبری زود است اما براساس اطلاعات گذشته 
روسیه چندین بار به فضای سایبری اوکراین حمله کرده است. در 

همین حال، جوزپ.بورل، رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا به 
خبرنگاران گفت: ما قصد داریم تمام منابع خود را برای کمک به 
اوکراین برای مقابله با این حمله سایبری بسیج کنیم. متاسفانه 
می دانستیم که ممکن است این اتفاق بیفتد. وی ادامه داد: مشکل 
است که بگوییم چه کسی در این حمله سایبری دست داشته است. 
از آنجا که هیچ شواهد و مدارکی در دست ندارم، نمی توانم تقصیر 
را به گردن کسی بیندازم اما می توانیم حدس بزنیم کار چه کسی 
است. همچنین وزیرخارجه سوئد نیز در جریان سخنرانی در این 
نشست گفت: غرب باید در مقابل هرگونه تهاجم روسیه بایستد. 
وی افزود: ما باید در پیام های خود به روسیه بسیار قاطع باشیم؛ اگر 
حملاتی علیه اوکراین انجام شود، ما در پاسخ بسیار خشن و بسیار 
قوی عمل می کنیم. وزیرخارجه آلمان نیز با بیان اینکه در روزهای 
آتی برای گفت وگو درباره بحران اوکراین به مسکو می رود، گفت: 
این از ویژگی های دیپلماسی در بحران محسوب می شود که مستلزم 
استقامت، صبر و اعصاب قوی است. به همین دلیل است که استفاده 

متمرکز از کانال های مختلف ارتباطی بسیار مهم است. 

حمله سایبری گسترده علیه وبسایت های دولتی اوکراین


